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Mobles i restes de poda 
Barri Net: recollida per barri 
Consulti quin dia toca a la seva adreça

Farmàcies de guàrdia 
 

Serveis Sanitaris 
 
Cita prèvia per a metges de capçalera i pediaria 
Teèfon per als dos ambulatoris 902 111 444 
 
Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou 
Carrer Sevilla-av. Màlaga. Tel 93 665 56 59 
 
Centre d’Atenció Primària ABS El Castell 
Carrer Dr. Marañón. Tel 93 636 66 60 

Tren 
Consulti els horaris a 902 240 202 
rodaliesdecatalunya.cat / renfe.es 

Bus 
Consulti els horaris a 902 023 393 
baixbus.com / emt-amb.com 

Deixi els trastos i restes de jardineria  
a la porta de casa, de 21 a 23 h. 
 
Els diumenges 
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), Canyars  
i El Castell Baix (de c. Doctor Marañon en avall). 
 
Els dilluns 
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal  
en avall) i Centre. 
 
Els dimarts 
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta. 
 
Els dimecres 
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-Sol, 
Zona Universitària, Camí Ral, El Castell Alt (de  
l’av. Doctor Marañón en amunt) i Lluminetes  
Oest (fins al carrer 6). 
 
Els dijous 
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6)  
i Vista Alegre.
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El fet històric El Castell4

Estos días hace justo un siglo de la matanza de soldados 
españoles en el llamado Desastre de Annual y del avance de 
las fuerzas rifeñas en el protectorado español en el norte de 
África, en la zona del Rif, en el actual Marruecos. Un soldado  
de reemplazo de Castelldefels participó posiblemente un  
mes después de los hechos en la defensa del entorno de Melilla

Alfonso López Borgoñoz 
El desastre de Annual fue una grave derrota 
militar española en la larga Guerra del Rif 
(1911-1927), y una importante victoria para 
los rifeños, liderados por Abd el-Krim. Se 
produjo entre el 22 de julio y el 9 de agosto 
de 1921, cerca de Annual, entre Melilla y la 
bahía de Alhucemas. La batalla provocó la 
muerte a alrededor de once mil miembros 
del ejército español: unos 8.500 españoles y 
2.500 rifeños afectos a España encuadrados 
en unidades indígenas (más de la mitad fue-
ron ejecutados tras rendirse). La derrota 
condujo a una redefinición de la política co-
lonial de España en el norte de África y a una 
crisis política que socavó los cimientos de la 
monarquía liberal de Alfonso XIII, lo que en-
tre otras causas, acabó ocasionando la dicta-

dura del general Miguel Primo de Rivera, 
iniciada en 1923. Para el socialista Indalecio 
Prieto “estamos en el periodo más agudo 
de la decadencia española. La campaña de 
África es el fracaso total, absoluto, sin 
atenuantes, del ejército español”.

Castelldefels, la guerra del  
Rif y el desastre de Annual (I)

 

Gracias a Juanjo Vas, archivero municipal 
de Castelldefels, hemos tenido acceso a 
dos documentos fechados en 1921, relacio-
nados con Castelldefels y la Guerra en el 
Rif, que nos hablan de la incertidumbre de 
las familias ante la suerte de sus hijos des-
tinados en Melilla. El primero [izquierda], 
de 25 de agosto de 1921, fue enviado 
desde la Cruz Roja de Sant Feliu de Llobre-
gat al alcalde de Castelldefels para ofre-
cerse para buscar noticias en África de los 
chicos de la ciudad allí destinados. En un 
lateral, escrito a mano, se señala que un 
boletín de informe al respecto, se había re-
mitido posteriormente, en octubre de 1921, 
se supone que al servicio de información 
de Cruz Roja en el norte de África. 
    El citado boletín de informe es el segun-
do documento [arriba], escrito a mano. En 
él se habla de Miguel Romeo Basols, na-
cido en 1899 y que era natural de Castellde-

fels. Había embarcado en Tarragona el 19 
de agosto de 1921 en el barco de vapor 
Barceló con destino a Melilla, y debía estar 
destinado en la Batería núm. 3 del Regi-
miento de Artillería ligera nº 9. 
    El viaje de Miguel Romeo fue sólo un  
mes posterior al Desastre de Annual y, 
seguramente, tuvo que participar en la de-
fensa de las posiciones españolas ante los 
ataques rifeños. Allí los combates fueron 
muy duros. Al poco de la llegada de  
Miguel Romeo, desde Melilla se pudo 
controlar algo mejor la situación y 
recuperar parte del territorio perdido. Tras 
llegar de nuevo a la zona de Annual, los 
soldados contemplaron horrorizados los 
cadáveres sin sepultar de las víctimas del 
desastre de julio anterior. 
    Miguel Romeo no murió en la Guerra del 
Rif. Aparece en el padrón de Castelldefels 
de 1924, casado con Palomira Fibla Sancho. 

¿Participaron en el Desastre de Annual 
soldados procedentes de Castelldefels?

 
La Guerra por el Rif nunca tuvo 
buena fama. Nadie quería ir allí. Las 
tropas españolas eran de soldados 
de reemplazo, chicos que hacían la 
‘mili’.  
   Los destinados en el norte de 
África estaban por lo general com-
pletamente desmotivados, mal ar-
mados y con unos deseos ardientes 
de volver a sus casas. 
   El servicio militar, a partir de 1912, 
se había hecho obligatorio para to-
dos los hombres de veinte años, 
más o menos. Decimos ‘más o me-
nos’ porque, como suele pasar, los 
jóvenes de familias adineradas te-
nían ventajas: eran los llamados sol-
dados de cuota, que podían cumplir 
con su servicio militar en una unidad 
de su elección en la península y por 
un tiempo bastante más breve que 
el resto. Los jóvenes con menores 
posibilidades económicas, que no 
disponían de ninguna posibilidad de 
‘comprar’ dónde iban a hacer la mili, 
eran sorteados y enviados a su des-
tino militar, que a menudo era el pro-
tectorado marroquí.

Ilustran la página dos documentos pertenecientes al 
Archivo Municipal de Castelldefels, ambos datados en 
1921. Su contenido se reseña en el recuadro adjunto
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Pese a las dificultades de este undécimo 
mandato de la democracia y a pesar de 
esta quinta ola del maldito virus, tenemos 
la grata sensación de que avanzamos y 
que lo hacemos completando nuestro pro-
grama de gobierno, logrando nuevas me-
tas, recuperando indicadores económicos y de bienestar social y que, en general, 
estamos sabiendo afrontar entre todos la peor etapa de nuestra historia reciente. 
El balance de gobierno dado a conocer hace unas semanas era una muestra de lo 
que decimos, pero es que desde entonces no hemos dejado de incorporar noveda-
des y anunciar inversiones y nuevos servicios para los próximos años . En el último 
mes nos han hecho saber, por ejemplo, que las instituciones competentes recupe-
ran el proyecto de construir una nueva línea ferroviaria entre Cornellà y Caste-
lldefels y que se estrenará, además, una nueva línea de bus eléctrico entre estas 
dos ciudades a través de la renovada C245. También en los últimos días hemos sa-
bido que se activa el primer paquete de las conocidas ayudas Next Generation de 
la Unión Europea, dirigidas a destinos turísticos como el nuestro; unas ayudas que 
harán más competitivo nuestro sector turístico. Un sector que está de enhora-
buena por el anuncio de que se ampliará el aeropuerto del Prat y la capacidad de 
mover personas en todas direcciones. Estaremos muy vigilantes, como hemos di-
cho siempre, para que la ampliación de esta infraestructura no altere nuestra cali-
dad de vida pero una vez asegurado esto, bienvenidas sean las inversiones que han 
de mejorar nuestra conexión con el mundo. 
Y mientras tanto, nos preparamos para una nueva Fiesta Mayor, el restaurado 
Castillo continúa mostrando sus mejores galas con su exitoso centro Piràtia  y 
apenas hace diez días acabamos de firmar convenios de colaboración con las tres 
entidades sociales del municipio. Buen verano a todos, mucha prudencia las próxi-
mas semanas y seguid por favor las recomendaciones de las autoridades compe-
tentes. Nos hemos de reencontrar todos y todas en septiembre.

Més novetats i inversions 
per a Castelldefels

Maria Miranda 
Alcaldessa de Castelldefels 

alcaldessa@castelldefels.org 
Whatsapp: 600 929 602

RAMON JOSA

Malgrat les dificultats d’aquest onzè mandat de la democràcia i malgrat 
aquesta cinquena onada del maleït virus, tenim la grata sensació que avancem  
i que ho fem completant el nostre programa de govern, assolint noves fites, re-
cuperant indicadors econòmics i de benestar social i que, en general, estem sa-
bent afrontar entre tots la pitjor etapa de la nostra història recent.  
El balanç de govern donat a conèixer fa unes setmanes n’era una mostra del 
que diem, però és que des de llavors no hem deixat d’incorporar novetats i 
anunciar inversions i nous serveis per als propers anys. En el darrer mes ens 
han fet saber, per exemple, que les institucions competents recuperen el pro-
jecte de construir una nova línia ferroviària entre Cornellà i Castelldefels i que 
s’estrenarà, a més, una nova línia de bus elèctric entre aquestes dues ciutats a 
través de la renovada C245. També els darrers dies hem sabut que s’activa el 
primer paquet de les conegudes ajudes Next Generation de la Unió Europea, 
dirigides a destinacions turístiques com la nostra; unes ajudes que faran  més 
competitiu el nostre sector turístic. Un sector que està d’enhorabona per 
l’anunci de que s’ampliarà l’aeroport del Prat i la capacitat de moure persones 
en totes direccions. Estarem molt vigilants, com hem dit sempre, perquè l’am-
pliació d’aquesta infraestructura no alteri la nostra qualitat de vida però un 
cop assegurat això, benvingudes siguin les inversions que han de millorar la 
nostra connexió amb el món. 
I mentrestant, ens preparem per a una nova Festa Major, el restaurat Castell 
continua mostrant les seves millors gales amb el seu exitós centre Piràtia i just 
fa deu dies acabem de signar convenis de col·laboració amb les tres entitats so-
cials del municipi. Bon estiu a tothom, molta prudència les properes setmanes 
i seguiu si us plau les recomanacions de les autoritats competents. Ens hem de 
retrobar tots i totes al setembre. 

No hemos dejado de 
incorporar novedades, 
inversiones y nuevos 
servicios”

“



La línea de Rodalies que debe conectar 
los municipios del delta del Llobregat 
con Barcelona pasando por Cornellà 
aparecía en todos los documentos de 
planificación de principios de la déca-
da pasada, pero la crisis económica fre-
nó su desarrollo. 
   Aún más atrás, del proyecto de aque-
lla línea, bautizada como Metro del Del-
ta, ya se hablaba en 2006. Desde en-
tonces, han transcurrido quince largos 
años en que los ayuntamientos de Cas-
telldefels, Gavà, Viladecans y Sant Boi 
de Llobregat han pedido que se recon-
siderase esa inversión, sin éxito.  
   Ahora, el 9 de julio pasado, de modo 
inesperado, el secretario de Estado de 
Transportes, Movilidad y Agenda Urba-
na, Pedro Saura, recibió a los represen-
tantes municipales en Madrid y les pro-
metió que se retomarán los estudios 
para la construcción de la línea ferro-
viaria, en el marco del plan de Rodalies 
2020-2030. 
   Se trata de una infraestructura larga-
mente reivindicada por estas ciudades. 
En la zona que se vería beneficiada  
por la nueva línea viven  
unas 350.000  
personas.

El transporte público que viene

En portada elcastell.org6

Las administraciones retoman el proyecto de construir una nueva línea ferroviaria 
entre Cornellà y Castelldefels. Pronto, también, remodelación de las estaciones  

del municipio y mejoras en el servicio de autobús

Regresa el proyecto del llamado Metro del 
Delta, la voluntad de conectar con una nueva 
línea ferroviaria Castelldefels con Cornellà, 
que oferecería múltiples posibilidades de 
intercambiar al tranvía, al metro y a FGC

Pocas horas antes de que la cartera de Transportes, Movilidad 
y Agenda Urbana recayerá en la, hasta ese día, alcaldesa de 
Gavà, este ministerio se comprometió ante los ediles de la 
zona, entre ellos la alcaldesa de Castelldefels, Maria Miranda, 
a retomar el antiguo proyecto del Metro del Delta

Se retoma el estudio  
de la línea de tren  
hacia Cornellà

ORIOL PAGÈS - ARXIU

COMUNICADO: 
Ministerio de 
Transportes, Movilidad 
y Agenda Urbana

+INFO: 
elcastell.org

Platja de 
Castelldefels

Castelldefels

Gavà

Viladecans



 

El BOE del 25 de mayo pasado publicó la 
relación de bienes y derechos afectados 
por la ejecución de las obras del proyec-
to básico de remodelación de la estación 
de Castelldefels. Es una muestra de que 
los proyectos que Adif está elaborando 
para mejorar las estaciones de Rodalies 
de Castelldefels, la del centro y la de la 
playa, continúan adelante.

La remodelación de las  
estaciones, en proyecto

En portada El Castell7

Sant Boi 
de Llobregat

Cornellà de 
Llobregat

El Prat 
de Llobregat

Aeroport

L’Hospitalet 
de Llobregat

Barcelona- 
Sants

Zona 
Universitària

El croquis muestra, esquemáticamente, el recorrido 
que haría posible esa futura nueva línea, y no el número 
de estaciones que se construirían, que hace unos años 
se estimaba que serían once. El plano incluye, en negro, 
el trazado de Rodalies ya existente, que en nuestra ciu-
dad coincidiría en buena parte con la nueva línea. En 
conjunto, se construirían más de 20 km. de trazado fe-
rroviario nuevo. En 2016 se estimaba que el proyecto 
comportaría una inversión de 2.000 millones de euros.

La ocupación media de los trenes de Roda-
lies en hora punta, de 7:30 a 8:30 h, hay mo-
mentos en que supera el cien por cien. Así 
lo describía un informe de diciembre de 
2019 elaborado por el RACC, cuya finalidad 
era alertar sobre las dificultades en el trans-
porte público que podía acarrear el esta-
blecimiento de la Zona de Bajas Emisiones 
en la conurbación de Barcelona —cuya im-
plantación el posterior estallido de la pan-
demia obligó a escalonar—. En las líneas de 
Rodalies que dan servicio a Castelldefels, la 
R2 (Estació de França-Sant Vicenç de Cal-
ders) y la R2 Sud (Castelldefels-Granollers 
Centre) se daban puntas del 107% de ocu-
pación. El estudio de esta entidad privada 
señalaba que el 48% de los conductores de 
vehículos privados sin etiqueta ambiental 
se planteaba pasarse al transporte público. 

Dificultades en hora punta

El pasado 28 de julio, el vicepresidente de 
Movilidad, Transporte y Sostenibilidad de la 
AMB, Antoni Poveda, y los alcaldes de Corne-
llà de Llobregat, Sant Boi de Llobregat, Vilade-
cans, Castelldefels y Gavà, Antonio Balmón, 
Lluïsa Moret, Carles Ruiz, Maria Miranda y 
Gemma Badia, han participado en la prueba 
piloto de circulación de un autobús eléctrico 
articulado por el eje de la C-245. 
Concretamente, se trata de un bus 100% eléc-
trico y articulado, modelo MAN Lion 's City 
18E. La prueba del vehículo, que lleva el distin-
tivo Ecobus, servirá para analizar el consumo 
de energía de este autobús para la futura lí-
nea de Bus Metropolitano M8, que circulará 
por el futuro nuevo eje de la C-245. El vehículo 
dispone de unas baterías a bordo de 640 KWh 
ubicadas en el techo, que se cargan de noche 
en las cocheras. 
"Estamos analizando y comprobando la evolu-
ción de los autobuses eléctricos con más au-
tonomía, que pueden llegar hasta casi 16 ho-
ras en activo, para el futuro eje de la C 245. 
Recordemos que la gran reforma que esta-
mos haciendo en este ámbito incluirá tam-
bién un carril bus", expuso Poveda, durante la 
visita. "Necesitamos vehículos de estas carac-
terísticas y de gran capacidad para atender la 
gran demanda de transporte público de este 
eje", añadió. 
Como marca el PMMU 2019-2024, la hoja de 
ruta de la movilidad del organismo metropoli-
tano, con la renovación de la flota y las mejo-
ras del servicio de Bus Metropolitano la AMB 
sigue impulsando como primera opción el 
transporte público y una movilidad metropoli-
tana más sostenible.

La AMB y los cinco ayuntamientos metro-
politanos implicados -entre ellos el de 
Castelldefels- han probado un modelo de 
autobús de cero emisiones, para la futura 
línea M8, de Cornellà a Castelldefels

Autobús 100% 
eléctrico para la 
C-245

ORIOL PAGÈS - ARXIU

ROBERT RAMON - AMB

La alcaldesa, Maria Miranda (a la izquierda de la 
fotografía), junto a las alcaldesas de Sant Boi y Gavà 
(ahora ministra), el alcalde de Viladecans y los altos 
cargos del ministerio durante la visita previa al anuncio 
para retomar la nueva linea de tren

MINISTERIO DE TRANSPORTES Y MOVILIDAD
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Por la reactivación económica

“Bonos-consumo” 
para incentivar  
las compras  
en los comercios  
de la ciudad
El Ayuntamiento subvencionará la compra de 
bienes y servicios en establecimientos comer-
ciales, de restauración y hostelería, adheri-
dos previamente en el programa "Bonos con-
sumo Castelldefels", mediante bonos / vales 
de consumo admitidos como medio de pago 
en estos mismos establecimientos.

 De acuerdo con el Gremio de Comercio 
de Castelldefels y el Gremio de Hostele-
ría de Castelldefels y el Baix Llobregat, el 
Ayuntamiento está trabajando en la eje-
cución de una campaña de promoción 
de consumo en el municipio, mediante 
la concesión de subvenciones al precio 
en forma de bonos/vales de consumo, 
con el objetivo de incrementar la pre-
sencia de clientes en los negocios de la 
ciudad. 
 La dotación total destinada a estas sub-
venciones será de 500.000 euros, si bien 
el límite máximo por beneficiario y con-
vocatoria no podrá superar los 5.000 eu-
ros. Se destinarán 20 euros por familia, 
que deberán gastar en el establecimien-
to un mínimo de 20 euros más.  
La gestión se realizará a través de una 
app. 

Xavier Amate 
concejal de Comercio 
“estamos impulsando  
diferentes iniciativas 
con el fin de dinamizar a 
los empresarios locales 
y de proximidad para in-
crementar el consumo y 
la fidelización de los 
cliente”

Nuevo encuentro con el 
vecindario en este barrio

“Alcaldessa 
als barris”,  
en les Botigues

La última visita del programa “Alcaldes-
sa als barris” tuvo lugar el 14 de julio. Se 
desarrolló en el barrio de Les Botigues, 
junto a Can Bou, en la línea de recoger 
de primera mano las impresiones de 
las vecinas y vecinos del vecindario. 
Acompañada por algunos miembros 
del gobierno municipal, la alcaldesa 
mantuvo distintos encuentros con ciu-
dadanos del barrio y con miembros de 
la asociación vecinal. Entre las princi-
pales preocupaciones vecinales, según 
explicó Miranda, se abordaron la pro-
blemática de las inundaciones en el 
barrio, la pacificación del tráfico en la 
zona de Pitort y la mejora que ha su-
puesto para el vecindario la remodela-
ción de la avenida de la Pineda.

VIDEONOTÍCIA: 
castelldefelstv.org

La alcaldesa, Maria Miranda, con el vecindario del barrio 
de Les Botigues. Por parte del Gobierno asistieron al 
encuentro los concejales Jordi Planell i Clara Quirante

MÁS INFORMACIÓN 
elcastell.org
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VIDEONOTICIA: 
BALANCE DE MITAD DE MANDATO 
DEL GOBIERNO MUNICIPAL 
castelldefelsTV.org

Un período marcado por el temporal 
Gloria, primero, y el estallido de la 
pandemia de covid-19

Balance de gobierno 
de un mandato 
excepcional

La alcaldesa y los portavoces de los grupos 
políticos que forman el gobierno municipal 
explicaron públicamente, el 6 de julio pasado, 
la acción llevada a cabo en la primera mitad 
del mandato 2019-2023, dirigida a la 
recuperación económica y social de la ciudad

El Gobierno municipal ha llegado al ecuador del mandato 
(2019-2023). El 6 de julio pasado, el equipo de gobierno rindió 
cuentas, en un acto ante los medios de comunicación, de la 
actuación llevada a cabo en estos dos primeros años. 
    El mandato comenzó con el temporal Gloria y siguió con el 
estallido de la pandemia de covid-19, lo que obligó a cambiar 
el programa de gobierno para afrontar una crisis sanitaria, 
económica y social sin precedentes. La pandemia transformó 
el inicial Plan de Actuación Municipal en un Acuerdo de Ciu-
dad para la Recuperación Económica y Social de Castellde-
fels, en el contenido del cual participaron 150 personas y que 
se ha convertido el eje de la actuación municipal. 
    Se refirió a ello la alcaldesa, Maria Miranda: “el Acuerdo  
 de Ciudad está siendo una pieza esencial y que marca el ca-
mino de la recuperación. El despliegue de las medidas que 
recoge ha ido acompañado de dotación de recursos econó-
micos. Se han destinado un total de ocho millones de euros 
a ayudas a personas y familias para hacer frente a los retos 
de la pandemia, y se ha aprobado un presupuesto, el de 
2021, de 92 millones, además de 13 millones de inversiones, 
un presupuesto que, es el más social de nuestra historia”. 
    Miranda también desglosó los principales proyectos que 
están en marcha, como la construcción de vivienda pública, 
la reforma de la av. Constitución o los nuevos equipamientos. 

Jordi Planell 
portavoz del PSC 
“Ha sido fundamental 
tener un Gobierno co-
hesionado, con buen 
entendimiento, capaz 
de hacer frente al reto 
de la emergencia y, al 
mismo tiempo, no dejar 
de lado el proyecto que 
compartimos con la ciu-
dadanía, basado en ha-
cer de Castelldefels un 
territorio saludable, ha-
bitable y resiliente, soli-
dario e igualitario, capaz 
de asumir retos ecológi-
cos y ambientales, de 
acuerdo con el desarro-
llo sostenible”

Jordi Maresma 
portavoz de ERC 
“Los partidos que segui-
mos formando parte de 
este gobierno municipal 
entendemos que la mi-
sión de la política es ser 
útil a la ciudadanía y 
buscar acuerdos nece-
sarios para estar a su 
lado. En nuestro caso, 
esto se ha traducido en 
una batería de medidas 
económicas destinadas 
a no dejar a nadie atrás, 
a consolidar y profundi-
zar en el modelo de ciu-
dad feminista, inclusiva, 
sostenible y educadora 
que iniciamos en 2015”

Xavier Amate 
portavoz de Junts 
“Las bases bajo las que 
se fundamenta la ges-
tión diaria de la ciudad 
por parte del actual 
equipo de gobierno las 
resumo en: transversali-
dad entre las diferentes 
áreas; eficiencia, con 
una gestión orientada a 
los resultados; trans-
parencia respecto al 
conjunto de actuacio-
nes que vamos desple-
gando y lealtad y respe-
to hacia las diferentes 
sensibilidades que con-
figuran el actual gobier-
no municipal”

FOTOS: ORIOL PAGÈS L’alcaldessa i els regidors i regidores que formen el Govern municipal, al Castell



Actuallitat elcastell.org10

FOTOS: RAMON JOSA

Es diu Hatom. És una plataforma immersiva i interactiva de vi-
sualització de dades geoespacials, dades que es poden 
creuar amb qualsevol altre tipus de dades que es tradueixen 
en imatges a temps real. Aquests grafismes es poden seguir, i 
interactuar-hi, a través de diferents monitors, un dels quals, 
horitzontal, com una taula, és un gran model topogràfic en 3D.  
    Així descriu aquesta aplicació tecnològica la companyia 
Tinkerers Lab, una de les firmes més veteranes d’entre les 
que s’allotgen a Castelldefels, a la incubadora d’empreses de 
l’Agència Espacial Europea (ESA), al campus de la ciutat. 
    “Totes aquestes xifres i dades —explica Milena Orlandini, 
CEO de Tinkerers— són traduïts, els processem a través de 
l’analítica i els projectem a través d’imatges del territori en 
tres dimensions”. Es tracta d’un gran model topogràfic en 3D, 
amb el seu relleu, sobre el qual es projecten diferents tipus 
d’imatges i de dades. “És com si tinguéssim Castelldefels en 
un 3D que ens permeti interactuar en una plataforma que a 
més permet visualitzar dades en temps real. Permet a la poli-
cia, per exemple, poder controlar el trànsit en temps real”. 
    Entre el volum de dades analitzat figuren les procedents 
de sensors sobre el terreny, en emplaçaments fixes (com a 
les torres de socorrisme de la platja, des d’on alerten d’afora-
ments excessius) o mòbils (ja s’ha utilitzat en un quad policial 
sobre la mateixa sorra). 
    L’aplicació fa un any que demostra la seva utilitat. És un 
nou avenç en el marc del desenvolupament del projecte 
d’Smart City. Adoptant i adaptant aquest tipus de tecnolo-
gies, Castelldefels fa camí per ser una ciutat intel·ligent.

Ara fa un any que la Policia Local utilitza un 
desenvolupament tecnològic de l’empresa  
local Tinkerers Lab que permet controlar en 
temps real el trànsit i el flux de persones, així 
com detectar incidències i millorar la res-
posta coordinada dels serveis d’emergències

Per controlar el trànsit  
de vehicles,  
els fluxos de persones,  
i detectar incidències i 
donar-hi resposta 
ràpidament i eficaç

Planificar millor, 
respondre abans 
Amb l’ús d’aquestes no-
ves eines tecnològiques 
que utilitza la Policia Lo-
cal “anem un pas per 
davant, perquè ens per-
met reaccionar de for-
ma més ràpida, de for-
ma més eficaç, en coor-
dinació amb tots els ser-
veis d’emergències i 
Protecció Civil”, segons 
el fins fa poques setma-
nes cap de la policia 
municipal, Raúl Vergel. 
La plataforma Hatom 
“facilitar l’anàlisi de la 
totalitat de les dades 
que gestionem relacio-
nades amb la seguretat 
de la ciutadania”. Plani-
ficar més eficientment 
els serveis policials 
“persegueix l’objectiu 
de reduir delictes, pre-
venir accidents en fun-
ció d’incidències con-
cretes, vetllar perquè no 
es cronifiquin conduc-
tes que generen insegu-
retat o problemes de 
convivència”. La plata-
forma a través de tecno-
logia geoespacial ens 
permet visualitzar el mo-
viment del trànsit a la 
ciutat, així com connec-
tar amb plataformes de 
seguiment GPS i esta-
cions meteorològiques, 
cosa que ha d’ajudar a 
treballar en la localitza-
ció, prevenció i extinció 
d’incendis forestals.

Talent local 
per millorar 
la seguretat

+INFO: 
UPC 
upc.edu
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+INFO: 
SG CITY50-50 

És la primera eina que permet implantar, 
avaluar i certificar un sistema de gestió 
a favor de la igualtat de gènere 

Castelldefels rep  
el distintiu per la 
igualtat de gènere 
en l’àmbit municipal
És el primer segell de qualificació i reconeixe-
ment públic a favor de la igualtat de gènere 
en l’àmbit municipal, una eina que afavoreix la 
integració de la perspectiva de gènere en les 
polítiques i actuacions de l’administració local

L’Ajuntament de Castelldefel ja té el Certificat del Distintiu 
per la Igualtat de Gènere en l’àmbit municipal. Es tracta d’un 
segell que s’obté mitjançant un procés de certificació ela-
borat d’acord amb les competències municipals i la norma-
tiva del territori, la nacional i la internacional. És la primera 
eina del país que permet implantar, avaluar i certificar un 
sistema de gestió a favor de la igualtat de gènere en l’àmbit 

dels governs locals. El 
certificat el van rebre, 
el 16 de juliol passat, 
l’alcaldessa de Caste-
lldefels, Maria Mi-
randa, i la regidora 
d’Igualtat, Lourdes Ar-
mengol, de mans de la 
presidenta i cofunda-
dora de l’Associació 
Forgender Seal, Marta 
Macías. 
Forgender Seal és una 
associació sense ànim 
de lucre que té com a 
propòsit crear siste-

mes de gestió de gènere que afavoreixin la construcció de 
societats més justes i igualitàries, proposin democràcies 
més participatives i paritàries i generin convicció i determi-
nació política a favor de la igualtat. El segell s’obté mitjan-
çant un procés de certificació elaborat d’acord amb les 
competències municipals i normativa del territori, la nacio-
nal i la internacional. El procés segueix la norma SG CITY 50-
50, un camí de millora contínua.

Lourdes Armengol 
regidora d’Igualtat 
“Aquest és un reconei-
xement a la tasca que 
hem estat fent en l’àm-
bit de la igualtat a la 
nostra ciutat i, també, a 
la voluntat política i el 
ferm compromís de 
l’Ajuntament de conti-
nuar avançant amb pas 
ferm cap a la Castellde-
fels ciutat feminista que 
volem. L’Ajuntament de 
Castelldefels es com-
promet a donar suport i 
a impulsar el treball 
transversal necessari 
per poder fer efectives 
les accions incloses en 
el Pla de Compromís 
definit i que requerei-
xen tant la implicació 
decidida de les dife-
rents àrees de l’Ajunta-
ment, com la seva 
col·laboració continua-
da i bidireccional amb 
la resta d’agents socials 
i la ciutadania, en el 
camí cap a una Caste-
lldefels més democràti-
ca, més lliure, més igua-
litària, més equitativa i, 
per tant, més feminista”

FOTOS: ORIOL PAGÈS

El Distintiu per la Igualtat de Gènere és 
un reconeixement públic a la gestió mu-
nicipal envers les polítiques de gènere i 
alhora, és el compromís de millora a fa-
vor de la igualtat efectiva entre dones i 
homes.  
   La distinció atorga reconeixement pú-
blic al govern municipal i enforteix el li-
deratge institucional mitjançant el tre-
ball en xarxa, el treball en col·laboració i 
el treball cooperatiu, així com millora les 
competències de gestió municipal i po-
tencia les capacitats tècniques i políti-
ques cap a la igualtat i afavoreix la trans-
parència i la rendició de comptes. 
   El Forgender Seal assenyala la direc-
ció cap a revertir les desigualtats de gè-
nere i promoure el desenvolupament 
humà i sostenible dels organismes pú-
blics, alhora que facilita la integració de 
la perspectiva de gènere en les políti-
ques públiques municipals i garanteix 
l’alineació amb la normativa nacional i 
internacional, i permet la identificació i 
l’anàlisi de les desigualtats de gènere. 
   L’entitat que el concedeix entén que 
“és una oportunitat per corregir pràcti-
ques de caràcter discriminatori i rela-
cions de poder injustes, i promou políti-
ques, plans i programes socials que 
busquin la realització de drets i la mi-
llora de capacitats”.

Reconeixement públic  
a les polítiques de gènere

D’esquerra a dreta, la presidenta de l’Associació Forgender Seal, Marta Macías, la 
regidora de Polítiques d’Igualtat, Lourdes Armengol, i l’alcaldessa de Castelldefels, 
Maria Miranda, el 16 de juliol passat, en l’acte de lliurament del distintiu







RAMON JOSA

Ja hi ha projecte per a la 
 restauració del Castell 
 
La cinquena i darrera fase de la restauració 
dels espais interiors del Castell ja té pro-
jecte. La Diputació de Barcelona ha lliurat a 
l'Ajuntament el projecte executiu , que in-
clou obres de millora a diferents espais de 
la segona planta de l'edifici, com ara al sala 
dels grafits, i a la sala de sota cobertes, a la 
planta tercera. Les obres estan valorades en 
1,1 milions.

Castelldefels, a cop d’ull El Castell14

Castelldefels,

a   
Dos refugis climàtics a la ciutat 
 
Con el parque de la Muntanyeta y el parque 
del Castell, Castelldefels se une a la red 
metropolitana de refugios climáticos 
(XMRC). Se trata de una iniciativa para faci-
litar espacios adecuados a la ciudadanía y, 
en especial a la población más vulnerable al 
calor extremo, para recuperarse del estrés 
térmico que provocan las altas temperatu-
ras sobre el cuerpo humano

Jazz als jardins del Castell 
 
Els jardins del Castell són aquest any esce-
nari del cicle Contrabaix. El passat 9 de ju-
liol hi van acollir l'actuació del quartet de 
música negra (a la fotografía) i el 30, el con-
cert de Magalí Sare & Manel Fortià. El cicle 
continua el 12 d’agost amb la participació 
de Dani Nel·lo i la Bcn Big Blues Band. 
Aquest darrer espectacle serà d'accés gra-
tuït, perquè formarà part del programa de  
la Festa Major d'Estiu 2021.

Els pirates desembarquen  
al Castell 
 
Després de l’aturada per la pandèmia, 
aquest any han tornat les tradicionals Fes-
tes del Mar i el desembarcament pirata. En 
aquesta ocasió, i seguint les recomana-
cions del Procicat de control d’afora-
ments,  el desembarcament no s’ha cele-
brat a la platja, sinó en els jardins del 
Castell, amb dues representacions de l’es-
pectacle.

ORIOL PAGÈS

RAMON JOSA

ARXIU

+ INFORMACIÓ: 
elcastell.org

VIDEO DEL DESEMBARCAMENT 
elcastell.org

FOTOGALERIA FESTES DEL MAR 
elcastell.org



Convenio del Ayuntamiento con 
entidades sociales 
 
El Ayuntamiento de Castelldefels ha fir-
mado un convenio de colaboración con las 
secciones locales de Cruz Roja y Cáritas y 
la asociación Con Pasión, cuyo objetivo es 
establecer una metodología de trabajo en 
el servicio de atención a las personas y en 
el tratamiento de datos de carácter perso-
nal. Mediante este acuerdo se establecerán 
unos circuitos y un sistema de trabajo para 
consensuar las actuaciones conjuntas de 
atención a las personas de acuerdo con la 
normativa de protección de datos de carác-
ter personal.

RAMON JOSA

Ya ondean las banderas que 
certifican la calidad de la playa 
 
La Playa de Castelldefels acogió el 8 de ju-
lio el acto institucional de izado oficial de 
las cinco banderas que certifican su cali-
dad. Se trata de la Bandera Azul (para las 
playas de Lluminetes i Baixador, porque 
para la de la Pineda no se presentó), el cer-
tificado Biosphere, la bandera Ecoplayas 
(estas tres medioambientales), la “Q” de ca-
lidad turística y la UNE ISO 9901, que certi-
fica el sistema de gestión de calidad. Todas 
estas certificaciones son otorgadas por or-
ganismos independientes.

ORIOL PAGÈS

elcastell.org Castelldefels, a cop d’ull15
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Servicio gratuito de limpieza de 
pintadas 
 
En el marco de las diferentes medidas imple-
mentadas en el servicio de recogida de resi-
duos y limpieza viaria, el Ayuntamiento, la 
empresa municipal SAC, ofrece el servicio 
gratuito de limpieza de pintadas en fachadas 
y paredes exteriores de edificios privados, 
mediante solicitud previa. Este servicio lo 
pueden pedir propietarios/as de viviendas 
unifamiliares o administradores/as de fincas. 

d’ull

+ INFORMACIÓ 
sol·licitud d’autorització 
tramitació per internet amb certificat



Fan Castelldefels 16

Xavinyetes

#castelldefelsmagrada                       

Xavi Roca

@vespiba                                                201 ™ @ramon_escola_marco                     100 ™ @xavier_b_surf                                        91 ™

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada 
Triarem les tres amb més likes de cada mes, obra d’autors diferents

Segueix @ajuntamentdecastelldefels

Les fotos amb més ‘likes’

Dori Meca 
68 anys

“La Festa Major m’agrada molt! Les havaneres, les 
orquestres... Anima molt el poble. La gent estem 
molt contenta quan arriba. Trobo que aquest any, 
amb una mica de protecció, és hora que torni la 
Festa. Només cal que siguem més conscients”

Manuel Muñoz 
75 anys

“Es una gran fiesta. Le doy casi un 10. Participába-
mos mucho en la fiesta cuando éramos jóvenes, 
pero ya, con la edad... Apeciamos los conciertos, 
los pasacalles, los gigantes... Hay que valorar la 
vida social del pueblo, a los voluntarios...”

Laura Rodríguez 
45 anys

“Vivo aquí, desde que vine de Argentina, hace 20 
años. Con mis hijos disfrutamos cada año de la 
Fiesta Mayor, de los gigantes, de los bailes de 
bastones, el correfoc, i el Gar-i-Got, que no puede 
faltar ”

Per què m’agrada la Festa Major?#castelldefelsmimporta “ “

FOTOS: RAMON JOSA

elcastell.org
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El confinamiento y las restricciones posteriores que provocaron la 
pandemia supusieron una conmoción sin precedentes en el sector. 
Pero para el presidente del Gremio no todo el mundo estuvo a la altu-
ra de las circunstancias. “La ciudadanía ha dado ejemplo, hemos sa-
bido estar. Pero nuestros dirigentes no han estado a la altura”. 
Ortiz critica con amargura que el sector haya seguido pagando im-
puestos a pesar de que han menguando los ingresos.  “Nos han cobra-
do los IBIs, las basuras, el alcantarillado...aunque nos han bonifica-
do el pago del 75% por las terrazas. El político no es consciente de la 
situación por la que estamos atravesando. Yo he tenido que adelan-
tar dinero a mis trabajadores.” El presidente del Gremio de Hostele-
ría aún es más pesimista con la situación de los hoteles. “Es lamenta-
ble. Piensa que un hotel ha estado cerrado hasta hace apenas un 
mes. Estos hoteles no han recibido ninguna ayuda. Ahora estamos 
negociando con el ayuntamiento para que les reduzcan el IBI el 
50%”. Sin embargo la vehemencia de Ortiz no se arruga ante el desá-
nimo y por eso alienta nuevos proyectos para el futuro.  
El presidente del gremio de Hostelería destaca que en Castelldefels 
coexisten los establecimientos que se ubican en la playa y los del nú-
cleo urbano y que todos han de estar representados en la entidad. Por 
eso, “hemos hecho un grupo de pueblo y un grupo de playa donde 
cada uno pone en común los proyectos que tenemos a largo plazo y 
algunos a muy corto plazo también”. En este sentido, destaca con una 
ilusión que no esconde que “el Ayuntamiento y el Gremio estamos 
preparando un proyecto que será muy chulo. Castelldefels es una 
ciudad turística y gastronómica y tiene que ser la capital de la gas-
tronomía del Baix Llobregat en este sentido. Ya es un referente pero 
no tenemos un sello que lo acredite. Mi objetivo es que Castellde-
fels sea la capital de la gastronomía pero quiero que el Baix Llobre-
gat esté representado también aquí porque al final yo me nutro de 
productos de proximidad, de quilómetro cero…”. Por otro lado, Ortiz 
reclama a la administración pública su apoyo porque “necesitamos 
párkings, seguridad, limpieza… Nosotros hemos inversiones y crea-
do puestos de trabajo pero falta el resto y eso se hace poniendo re-
cursos”. Como objetivo prioritario, Ortiz pide al Ayuntamiento “un 
punto de unión entre pueblo y playa a través de un trenecito o un 
microbús porque tenemos que estar comunicados para que real-
mente seamos un solo municipio. Se nos ha abierto también un 
nuevo horizonte con la apertura del Castillo. Ahora hace falta poner 
ese engranaje en marcha”. 

EL VÍDEO 
DE L’ENTREVISTA 
castelldefelsTV.org 
Entrevistes ‘Fan Castelldefels’

GREMI D’HOSTALERIA 
DE CASTELLDEFELS I EL 
BAIX LLOBREGAT 
gremihostaleria.cat

“La playa y el centro urbano tienen 
que estar mejor comunicados para 

que seamos un único municipio”
Manuel Ángel Ortiz ha sido reelegido presi-
dente del Gremio de Hostelería de Castellde-
fels y del Baix Llobregat para los próximos 4 
años. Su idea era dejar la presidencia de una 
entidad que cumplirá 45 años en el 2022, pero 
Ortiz señala que “no me parecía de buen ofi-
cio abandonar el barco en plena tormenta”. 

Manuel Ángel Ortiz Chumillas 
President del Gremi d’Hostaleria de Castelldefels

RAMON JOSA



A l’estiu, la cultura  
no s’atura 

A
Els serveis de Cultura de l’Ajunta-
ment de Castelldefels han mirat de 
mantenir viva l’activitat, excepcio-
nalment en línia, al llarg d’aquests 
mesos de pandèmia, sota el lema La 
Cultura no s’atura.  Aquest estiu, 
tampoc no s’atura, al contrari, amb 
la progressiva incorporació a la pre-
sencialitat, encara amb precau-
cions sanitàries. Les activitats que 
organitza Castelldefels Cultura 
s’adapten a la prevenció de riscos, 
amb un divers programa d’activi-
tats culturals als jardins del Castell, 
durant els caps de setmana de juliol 
i agost. 
 
castelldefelscultura.org

PROGRAMACIÓ: 
A L’ESTIU,  
LA CULTURA 
NO S’ATURA

13
Nit màgica  

sota els estels

La màgia de l’estiu prendrà Caste-
lldefels el divendres 13 d’agost. En 
el marc del programa de la Festa 
Major, descentralitzem el xou. A les 
22 h, sessions de màgia de prop a 
càrrec dels millors professionals 
d’aquesta especialitat, que oferiran 
espectacles de petit format a les te-
rrasses i patis d’equipaments cultu-
rals de la ciutat: el Pati d’Armes del 
Castell, el Pati de les Moreres del 
Centre Cívic Vista Alegre, la te-
rrassa de la biblioteca, el pati de 
Can Roca de Baix i l’Espai del Mar. I 
a les 23 h, als Jardins del Castell, 
Gran gala Internacional de màgia! 
 
Divendres 13 d’agost. A les 22 h, 
màgia de prop a la fresca a dife-
rents euipaments culturals. 
A les 23 h, Gran gala internacional 
de màgia, als Jardins del Castell

Fins al 27 d’agost, 
Biblioplatja! 
Al parc del Mar
Cada dia, de 17 a 20:30 h. Les ac-
tivitats, sense inscripció prèvia, a 
les 19 h. 

És dona i escriu?  
Això l’interessa!
Continua obert, fins al 24 de setembre, el període per 
participar en la XI edició del Premi Delta de narrativa 
escrita per dones. El premi estàdotat amb 3.000 € per 
a l'obra guanyadora, i 1.000 € per a la finalista.

elcastell.org

Festa Major, amb sentit 
comú, però... festa!

El 6 d’agost, tothom a recollir el 
mocador de la Festa Major. Es pot 
aconseguir, de franc, a les oficines 
de turisme del Centre i de la Platja, i 
a la Biblioteca de la Platja. La Festa 
Major de Castelldefels, del 12 al 15 
d’agost, proposa activitats per a tots 
els públics, això sí, encara amb els 
limitacions que aconsellen la 
prevenció i el sentit comú.

CONSULTA DE LES BASES:  

FESTA MAJOR 2021 
PROGRAMA COMPLET 

PROGRAMA:  
BIBLIOPLATJA CARME 
ROMANÍ 2021 
bibliotecarfjcastelldefels.org

12
18 12

El saxo salvatge de Dani 
Nel·lo, amb ‘big band’

Cap dubte. Dani Nel·lo és tota una 
estrella, el tipus que bufa i ha bufat 
el saxo a Catalunya amb més perso-
nalitat i un respecte roent pels clàs-
sics més salvatges del bop, el blues, 
el boogie, el rock’n’roll i el rhythm 
and blues. En el marc del cicle Con-
trabaix, i en Festa Major, Nel·lo 
arriba al Castell acompanyat per la 
Barcelona Big Blues Band que diri-
geix el contrabaixista Ivan Kovace-
vic. Serà una nit ‘hot’, un torrent 
sonor en la tradició de bandes com 
les de T-Bone Walker o Johnny 
Otis. I got the blues, baby. 
 
Dijous 12 d’agost. 22 h. Jardins del 
Castell. Entrada gratuïta. Afora-
ment limitat. 

+INFO: 

daninello.com
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Més Cinema  

entre Palmeres

Continua a la platja el cicle estival 
de cinema a l’aire lliure que pro-
grama l’Àrea municipal de Turisme, 
a la plaça de les Palmeres, tots els 
dijous d’estiu (excepte la setmana 
de Festa Major). Les projeccions 
són gratuïtes. Fins al 9 de setembre, 
estan programats títols com “Bohe-
mian Rhapsody” (5 d’agost), el ‘bio-
pic’ de Freddy Mercury; “Onward” 
(19 d’agost), un viatge d’aventures 
de la factoria Pixar; “Uno para to-
dos” (26 d’agost), amb David Verda-
guer com a mestre rural;  “Espies 
disfressats” (2 de setembre) i “La 
llamada de lo salvaje” (9-S). 
 
Els dijous esmentats, a les 22 h.

Onze de Setembre, 
Diada Nacional

La pandèmia dificulta fer previ-
sions amb massa antelació, però  
el que és segur és que l’Onze de Se-
tembre tornarà la Diada Nacinal de 
Catalunya. L’any passat es va haver 
de commemorar de manera restrin-
gida als jardins del Castell i aquest 
any caldrà tornar a estar atents a 
les restriccions que en aquelles 
dates haurà dictaminat el Procicat. 
 
Dissabte 11 de setembre 
Lloc i horari per definir

Fins al 31 d’agost, el trenet 
turístic fa el camí de la platja
Recorregut: circular, Santiago Rusiñol-Castell-pl. 
Joan XXIII-Ànec Blau-pl. Palmeres-c. 11. Horari: d’11 a 
14:30 i de 19 a 23:30 h. Preus: 1,10€ per a infants de 5 a 
14 anys, i 1,60€ per majors de 14 . Bitllets: a bord.

Hi ha ganes de Festa Major. 
Aquest agost, però, encara no po-
drem campar com fèiem. Nous 
escenaris i aforaments limitats. 
Diversió i participació, adapta-
des als temps que corren

+INFO:  
elcastell.org

La cultura popular, 
enguany, amb 

aforament limitat

No és corrent, però poques coses ho 
han estat, de normals i corrents, 
aquest darrer any i mig. La Festa 
Major, protagonitzada com sempre 
per les manifestacions de la cultura 
popular, encara no pot recórrer els 
carrers i omplir les places. De mo-
ment, res de cercaviles. Aquest any, 
els balls populars, la tabalada, els 
diables, els grallers, els gegants... se-
ran a recintes permitetrats, al parc 
de la Muntanyeta, al Castell, al c. A. 
Balaguer, i amb aforament limitat.
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ACCÉS GRATUÏT 
PROGRAMACIÓ: 

castelldefelsturismo.com

PER TENIR LA INFORMA-
CIÓ ACTUALITZADA: 

elcastell.org
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El Ple de 
l’Ajuntament 
acorda

Modificació parcial de la  
relació de llocs de treball 
Es tracta d’aprovar el lloc de treball de vicesecretària. 

S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
JxCast i regidora no adscrita i l’abstenció de PP i C’s 

Ple municipal: XX de juliol de 2021

Aprovació de la proposta de 
les festes locals per a 2022 
Es proposa com a festes locals del Municipi de Castellde-
fels per a l’any 2022 el divendres 12 d’agost i el dimecres 
7 de desembre. 

S’aprova per unanimitat

Moció que presenta el PP per 
preservar les zones verdes de 
Castelldefels i de manera ex-
pressa la zona dels Quatre 
Bosquets situada a Montmar 
La moció estableix aquests compromisos: preservació de 
la zona dels Quatre Boscos com un espai verd i lliure de 
construcció urbanística, l’obertura d’una taula de treball 
per treballar amb tots els grups polítics l’estudi i pro-
jecte, amb participació de la ciutadania; dur a terme la 
construcció d’habitatge social com a projecte prioritari, 
sempre que es respectin les zones verdes i es duguin a 
terme en entorns urbans com ara el del c. Arcadi Bala-
guer, evitant així episodis com el de la falda del Castell.  

S’aprova amb els vots a favor de PP, Movem-ECP  i Cs i l’abs-
tenció de PSC, ERC, JxCast i regidora no adscrita

Aprovació de les bases 
específiques que han de regir 
l’atorgament de subvencions 
al preu per a consum local, 
de l’Ajuntament de 
Castelldefels 
S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Cs, JxCast i 
regidora no adscrita, i l’abstenció de PP i Movem-ECP

Aprovació de les bases espe-
cífiques que han de regir 
l’atorgament de subvencions 
per a la realització de projec-
tes, activitats i serveis tecno-
lògics d’Associacions de Ma-
res i Pares, de famílies 
d’alumnes i de la Gent Gran, 
en el marc de l’Acord de Ciu-
tat 
S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
Cs, JxCast i regidora no adscrita, i l’abstenció de PP

Atorgament de medalles a la 
dedicació al servei policial i 
altres reconeixements pú-
blics 
S’aprova per unanimitat

Aprovació definitiva de la re-
lació de bens i drets afectats 
pel projecte d’obres ordinà-
ries del sector Bellamar 
S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
JxCast i regidora no adscrita, i l’abstenció de PP i Cs 

Aprovació i inici de l’expe-
dient de contractació d’exe-
cució de les obres compreses 
en el projecte “text refós del 
projecte d’obres ordinàries 
del sector Bellamar (Fase I)” 
S’aprova amb els vots a favor de PP, PSC, ERC, Movem-
ECP, JxCast i regidora no adscrita i l’abstenció de Cs

Aprovació declaració d’utili-
tat pública de les obres i ins-
tal·lacions de les noves elec-
trolineres situades al pg. Ma-
rítim 260, entre c. Estrella de 
Mar i c. Masteler, i a la ronda 
de Can Rabadà, 13 
S’aprova per unanimitat

Aprovació de la proposta de 
la Regidoria d’Habitatge per 
a la modificació de l’acord 
plenari de data 29/10/2015, 
sobre composició i periodici-
tat de les reunions de la Taula 
Local pel Dret a l’Habitatge 
A favor: PSC, ERC, JxCast i regidora no adscrita. En con-
tra: PP i Movem-ECP. Abstenció de Cs

Declaració de l’Ajuntament 
de Castelldefels d’adhesió al 
manifest FCCD envers el 
compromís amb les persones 
refugiades 2021 
S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
Cs, JxCast i regidora no adscrita, i l’abstenció de PP

Aprovació del reglament ge-
neral regulador per a la utilit-
zació i autorització d’ús de 
les instal·lacions esportives 
municipals de Castelldefels 
S’aprova amb els vots a favor de PSC, ERC, Movem-ECP, 
JxCast i regidora no adscrita, i l’abstenció de PP i Cs

ELS VÍDEOS  
ÍNTEGRES 
DELS PLENS MUNICIPALS

castelldefelsTV.org

Aquest juliol s’han reprès les activitats per a les 
persones de més edat. La Regidoria de Gent 
Gran reobert el Casal de Gent Gran del Mom-
pou (amb mesures de seguretat) i reprèn els ho-
menatges a les persones centenàries i la 
celebració de les noces d’or. Així mateix, 
s’anuncia una celebració reduïda de les Jornades 
de la Gent Gran per al mes d’octubre vinent. Els 

Tornem a celebrar les noces 
d’or i els centenaris 
Homenatges a la gent gran

Àrea municipal de Gent Gran  
Centre Frederic Mompou (pl. Joan XXIII, 10) 
1a planta. Tel. 936 364 144  
gentgran@castelldefels.org

matrimonis empadronats a la ciutat que durant 
2020 o 2021 han complert o compliran 50 anys 
de casats, és a dir, casats el 1970 o 1971, poden 
fer-ho saber a la Regidoria, que està organitzant 
el tradicional acte d’homenatge conjunt. Fins al 
10 de setembre, els matrimonis que ho vulguin 
han d’enviar a l’Àrea les dades de contacte i una 
fotocòpia del llibre de família amb la data del 
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La gran noche del deporte de 
Castelldefels se volvió a celebrar de 
manera presencial el 2 de julio, dos 
años después de la última edición, a 
causa de la pandemia

Reencuentro 
con la Nit de 
l’Esport

FOTOS: RAMON JOSA

Nico Cerpa 
concejal de Deportes 
“Es necesario destacar 
la resiliencia que han 
demostrado las entida-
des deportivas de la 
ciudad de manera ma-
yoritaria y con cambios 
constantes. Durante es-
tos días de pandemia, 
con celridad, fueron ca-
paces de reestructurar-
se y articular fórmulas 
para seguir en contacto 
con sus deportistas, so-
breponerse a la adversi-
dad y utilizar esta situa-
ción para crecer desde 
la distancia en formato 
on-line”

Nova pèrgola d’ombra,  
prova pilot metropolitana

Tennis Taula  
Castelldefels:  
Ascenso a Segunda 
División Nacional de 
su primer equipo 

UE Castelldefels :  
Ascenso a Primera 
División de su 
equipo Juvenil F 

Baixsud Futsal:  
Equipo Senior Fe-
menino, campeo-
nas de Liga de Se-
gunda División 

Ainoa López:  
Campeona de Es-
paña junior (Club 
Judo Danés) 

 

 

Julia Queraltó:  
Campeona de la 
Supercopa de Es-
paña (Club Judo 
Danés) 

Akaki Tchelishvili:  
Campeón de la 
Copa Catalana 
(Club Judo Danés) 

Club Petanca  
Castelldefels:  
Campeones de Es-
paña de triplete de 
su equipo de la Pri-
mera División Cata-
lana 

UD Vista Alegre:  
Ascenso a Tercera 
Catalana de su 
equipo Amateur C 

William Byron:  
Campeón de  
España +60 (Club 
Piragüismo  
Castelldefels) 

Club Hockey  
Castelldefels:  
Equipo HC Mamis 
9x9, Campeonas de 
Catalunya 

Sara Hernández:  
Jugadora del CRUC, 
campeona de  
España juvenil con 
la Selección Cata-
lana de rugby 

EPA-Escuela  
Pádel Adaptado:  
Reconocimiento  
especial

Reconocimiento a campeonatos y ascensos

La Nit de l’Esport premió a los mejores deportistas individua-
les y los equipos de la ciudad. La ceremonia, en su 21ª edi-
ción, rindió homenaje también al sector del deporte, empre-
sas, entidades, clubes, deportistas... por su compromiso en la 
aplicación de protocolos estrictos en cada una de las dife-
rentes fases de la pandemia. Durante este año largo de pan-
demia el Ayuntamiento ha adaptado los equipamientos, in-
crementando ayudas, colocando personal de refuerzo y 
acompañando a las entidades en todo lo que necesitaran. 
    La Nit la presidió la alcaldesa de Castelldefels, Maria Miran-
da, junto al diputado de Deporte de la Diputación,   David Es-
cudé; el concejal de Deportes, Nico Cerpa; y la representan-
te de La Voz de Castelldefels, Linda López. 

Para finalizar la Nit de l’Esport 2021, se rindió un pequeño 
homenaje al ya ex-entrenador de balonmano del Barça, 
Xavier Pascual, vecino de Castelldefels. Junto a él, en la 
foto, la alcaldesa y el concejal de Deportes
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Manuel Reyes 
Grup Municipal PP 

ppcastelldefels@yahoo.es

Esther Niubó 
Grup Municipal PSC 

gms.castelldefels@gmail.com

Candela López 
Grup Municipal Movem-En Comú Podem 

movemcastelldefels@gmail.com

Preservemos el entorno natural 
de Castelldefels

Nuevas actuaciones para  
mejorar la movilidad sostenible Homenatge al Cinema Metropol

En el pasado Pleno Municipal se aprobó nuestra pro-
puesta de establecer un compromiso por parte de todos 
los grupos del consistorio para preservar las pocas zonas 
verdes que quedan en nuestra ciudad y, de manera ur-
gente, la zona conocida como los 4 bosques de Montemar. 
Para ponernos en contexto, hay que tener en cuenta el 
crecimiento urbanístico que ha sufrido Castelldefels en 
las últimas décadas. 
Este crecimiento lo hemos sufrido, en su última conse-
cuencia, muy recientemente en la zona de la falda del 
Castillo. Por lo tanto, es lógico que la preocupación gene-
ral sobre futuros episodios similares se extienda a una 
gran parte de los vecinos.  
En Castelldefels, hemos visto como los distintos gobier-
nos socialistas que durante décadas han dirigido nuestra 
ciudad, han ido convirtiendo la práctica totalidad de zo-
nas verdes en edificaciones de ladrillo, hasta agotar prác-
ticamente todo los terrenos urbanizadles en Castellde-
fels. 
Por ello, teniendo en cuenta la historia reciente de nues-
tra ciudad y puesto que actualmente el gobierno munici-
pal sigue en manos de aquellos que por tradición han es-
peculado y construido hasta la saciedad, se hacía del todo 
necesario presentar esta propuesta y suscribir, por parte 
de todos, el compromiso de preservar las pocas zonas ver-
des que aún nos quedan. 
Es sorprendente, que a pesar de tener todavía algunos so-
lares urbanos donde se podría haber construido vivienda 
asequible, no ha habido voluntad política de hacerlo, 
como es el caso del solar ubicado en Arcadio Balaguer 
(donde estaba antiguamente la comisaría de la policía lo-
cal). No se construye donde se puede, y sin embargo, se 
especula con hacerlo donde no se debería como es el caso 
de los 4 bosques. La construcción de vivienda asequible 
no se puede llevar a cabo en detrimento de las escasas zo-
nas verdes con las que hoy en día contamos dado que exis-
ten alternativas mejores y que permiten conciliar vi-
vienda y espacio natural.  La propuesta popular se aprobó, 
pero no quedaron claras las intenciones del gobierno mu-
nicipal que no se mojó y se abstuvo para no perder la vota-
ción. Desde el PP seguiremos trabajando para que se 
cumpla con el compromiso adoptado en el pleno y ante-
poniendo el interés general de los vecinos al interés parti-
dista de algunos que siguen al frente del Ayuntamiento. 

El passat 21 de juliol, vam homenatjar el cinema Me-
tropol davant del solar on va ser enderrocat fa uns dies, 
i ho vam fer amb cinema a la fresca i quina millor pel·lí-
cula que Cinema Paradiso. Vam encertar de ple. Com 
deia Felipe Sérvulo en un article de La voz de Castellde-
fels, el gener de 2012, el Metropol era, desgraciadament 
conjugat en passat, “la ÚNICA sala del Baix Llobregat 
con este tipo de programación y si hasta ahora ha so-
brevivido ha sido, en gran parte, por el esfuerzo y amor 
que le ponen sus propietarios, Cinema Paradiso está en 
el ADN de ellos.” 
Des de Movem en Comú Podem vam presentar una mo-
ció al Ple de l’ajuntament defensant la compra del Me-
tropol, després que una iniciativa a change.org recollís 
més de 1000 signatures per salvar-lo. Va ser aprovada, 
però el govern municipal ho va ignorar i ha permès que 
Castelldefels perdi un refugi per a la cultura, un motor 
cultural a l’abast de tothom. 
L’Ajuntament i el Metropol, de la mà de la que va ser re-
gidora de Cultura de 1999 a 2003, Pilar Abascal,  havien 
col·laborat durant més de 10 anys programant cinema 
en versió original 2 cops al mes. Al Baix Llobregat, te-
nim el referent del Cinebaix de Sant Feliu, una sala que 
l’Ajuntament va comprar quan els antics propietaris 
van haver de tancar. D’altra banda, una setmana des-
prés que Barcelona anunciés la compra d’El Molino per 
convertir-lo en un equipament, les excavadores ende-
rrocaven el Metropol. Les comparacions són inevita-
bles. No oblidem que la compra del Metropol era un 
compromís també de l’acord de govern que PSC i ERC 
es van comprometre a mantenir, tot i haver-nos fet fora. 
Està clar que Movem en Comú Podem marquem la di-
ferència. 
El millor festival de cinema internacional de Castellde-
fels hauria estat salvar el Metropol, convertir-lo en un 
equipament per a la ciutat i a la vegada poder donar 
continuïtat a l’esperit que encarnava la família Roure. A 
l’homenatge, el més d’un centenar de persones que van 
assistir-hi van obrir l’esperança que l’empenta de la 
gent que estimem la cultura frenarà el desinterès de qui 
s’ha deixat arrabassar el el Metropol. Moltes gràcies a 
totes les persones que vau venir presencialment i en 
ànima.

@manualcalde_ @PSCastelldefels @Movem_

El reto que afrontamos en el último año y medio refuerza el 
modelo de ciudad que compartimos con nuestros vecinos y 
vecinas, a partir del cual las personas y, por lo tanto, su sa-
lud, son la máxima prioridad en Castelldefels. Para ello, de-
bemos cuidar ámbitos tan fundamentales en nuestro día a 
día como es la movilidad. 
Desde el Grupo Socialista aspiramos a un municipio con 
barrios equilibrados, que fomenten hábitos de distancias 
cortas, y una movilidad saludable, con más espacios verdes, 
que contribuyan a la buena salud y el bienestar de las perso-
nas y de la biodiversidad. Como ejemplo de movilidad sos-
tenible: La nueva Avenida de la Pineda. Un tramo que trans-
formamos para mejorar la convivencia entre peatones, 
transporte público, bicicletas y vehículo privado. Un mo-
delo respetuoso con el medioambiente y de mejora de la ca-
lidad del aire, que tiene continuidad con la nueva C-245. 
Ya podemos disfrutar de tramos remodelados de la Av. 
Constitución, donde hemos ganado espacio para peatones 
ampliando aceras, incorporando un carril bici y dando es-
pacio a la nueva línea de bus eléctrico, cero emisiones, que 
conectará Castelldefels con municipios y servicios de nues-
tro entorno y hasta llegar a Cornellà. 
En la misma línea, hemos solicitado al AMB una nueva lí-
nea urbana de autobuses, la CF2, con recorrido por el inte-
rior del municipio, cubriendo tanto el núcleo urbano del 
pueblo como la playa, y complementándose con la actual 
CF1, que recorre también los barrios de montaña. Nuestra 
propuesta será que la nueva línea conecte todos los institu-
tos, así como los centros de salud públicos de la ciudad. Otra 
de las peticiones es poder alargar, la actual L99 (Aero-
puerto) hasta la playa, para dar servicio a hoteles del litoral 
del municipio. 
Además, otra buena noticia: Este mismo mes, la Alcaldesa 
Maria Miranda estuvo en Madrid para reunirse con el Mi-
nisterio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana. Cele-
bramos el compromiso adquirido para que el Ministerio re-
active la nueva línea de tren que conectará Castelldefels 
con Gavà, Viladecans, Sant Boi, Esplugues, Cornellà, pasará 
por la Diagonal, en Barcelona, y finalizaría en la Sagrera. De 
esta manera, se atenderán las necesidades de movilidad en-
tre municipios, ofreciendo posibilidades de intercambiar 
con tranvía, metro. Una buena noticia que nos permite ilu-
sionarnos con el Castelldefels que desde el Grupo Socialista 
queremos para los próximos años: Una ciudad de referencia 
en la movilidad sostenible, bien conectada con los munici-
pios y servicios de nuestro entorno. Un Castelldefels donde 
las personas son protagonistas. 
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Jordi Vendrell 
Grup Municipal ERC 

castelldefels@esquerra.cat

Guillermo Massana 
Grup Municipal Ciutadans 

castelldefels@ciudadanos-cs.org

Xavier Amate 
Grup Municipal Junts per Castelldefels 

xavier@juntspercastelldefels.cat

Vertebrem la ciutat Seguimos con problemas  
de limpieza

Alerta pel risc  
d’incendis forestals

Fa quaranta cinc anys del Pla General Metropolità, un 
pla tardo franquista que provava de posar ordre en el 
planejament urbanístic d’una gran regió metropoli-
tana amb molta activitat econòmica i social. 
Avui, ens trobem davant de grans debats ciutadans so-
bre com solucionar aquelles anomalies no resoltes pel 
PGM i les seves posteriors modificacions que, sense 
preveure les tensions actuals en els preus dels solars 
urbans, ha fet que zones verdes privades hagin persis-
tit i siguin els veïns i veïnes de Castelldefels qui hagin 
d’assumir-ne les seves milionàries compensacions. 
Però, de la desgràcia, una oportunitat. Castelldefels 
precisa un nou model de ciutat. Cosir els seus barris, 
aprofitant els corredors naturals propis del nostre lito-
ral mediterrani, i vertebrar la ciutat superant les tres 
grans ferides que la travessen: via fèrria, C-32 i C-31, 
permetent així connectar els barris de mar i muntanya 
alhora que interrelacionar el teixit urbà amb l’entorn 
natural. 
Un nou model que vertebri el seu centre transformant-
lo en un cor neuràlgic que connecti el nucli adminis-
tratiu de Plaça de l’Església, amb l'eix cultural i histò-
ric que emmarca la plaça Neus Català,- amb el Castell 
presidint-la-, i culmini vertebrant tot l'eix comercial a 
banda i banda de la plaça Catalunya, fins l’Av.Constitu-
ció , incloent un nou aparcament soterrat a Arcadi Ba-
laguer. 
Vam començar el mandat anterior definint l’Eix Histò-
ric i la xarxa d’equipaments de proximitat de la façana 
marítima, per posar en ús i en valor el ric patrimoni ar-
quitectònic i natural de Castelldefels. En aquest man-
dat, anirem més enllà, donant coherència al nostre ur-
banisme i definint un municipi més humà i amable 
amb una trama de parcs urbans i centres d’interpreta-
ció del territori: Castell, Espai Dunar i la Exposició Ga-
rraf i canvi climàtic, que convidin a compartir i esti-
mar l’espai públic, alhora que contribueixin a una 
millor convivència cívica i una major consciència me-
diambiental.  
En els propers mesos estarem en condicions de pre-
sentar la nostra proposta d’eixos verds i cívics, que ens 
ajudaran a cohesionar els barris internament, definint 
nous espais de trobada veïnal.

La gestión de la limpieza en los espacios pú-
blicos de Castelldefels ya viene siendo un 
problema enquistado, que a pesar de las 
múltiples promesas del equipo de gobierno, 
sigue sin resolverse. Año tras año nos anun-
cian nuevas medidas que, o no se implan-
tan, o sus resultados son absolutamente nu-
los.  
En verano el tema se complica, la deficiente 
limpieza de contenedores y la gran cantidad 
de basura que se amontona en determina-
dos espacios en época estival supone, ade-
más, que los problemas de olores se acre-
cienten, suponiendo en muchas ocasiones 
graves molestias para los vecinos, los cuales 
no se merecen vivir soportando situaciones 
insalubres y tan poco agradables como las 
que se dan en algunos de nuestros barrios. 
A esto debemos añadir la deficiente lim-
pieza de calles y aceras, la suciedad se acu-
mula, y en épocas de escasas lluvias no hay 
manera de que se limpien. Lluvias que como 
contrapartida, y producto de la falta de lim-
pieza atascan nuestro alcantarillado. 
Nos merecemos una ciudad de primera, una 
frase muchas veces usada pero pocas veces 
puesta en práctica. Somos un municipio 
acogedor, turístico, y ni los castelldefelen-
ses ni nuestros visitantes podemos seguir 
soportando un entorno tan poco cuidado y 
tan alejado de lo que sería deseable. 
Castelldefels cuenta con un entorno envi-
diable, que poco a poco va degradándose por 
una nefasta gestión de la limpieza, algo tan 
imprescindible en un municipio que pre-
tende ser bandera de modernidad y de 
buena calidad de vida. 
Para cuando nuestros barrios limpios?

Consternat pels nombrosos episodis d’incendis fores-
tals que estem patint a Catalunya i que deixen imatges 
desoladores com les que hem vist darrerament als mit-
jans en poblacions com Llançà, Conca de l’Empordà, 
Torroella de Montgrí, entre molts altres, en forma 
d’hectàrees de massa forestal cremades i famílies amb 
menors que s’han vist obligades a desallotjar les seves 
llars. 
Aprofito per mostrar el meu agraïment i suport al cos 
de Bombers de Catalunya, equips de Protecció Civil- 
ADF de tot el país, voluntaris, pagesos, veïnat, caçadors 
i forces de seguretat per les seves labors de prevenció i 
intervenció que any rere any ajuden a salvar vides hu-
manes i a protegir pulmons forestals.  
Castelldefels va activar fa uns dies el Pla especial 
d’emergències per incendis forestals determinat per 
l’INFOCAT, degut a les altes temperatures i al grau 
d’inflamabilitat i càrrega de foc dels nostres boscos, si-
tuats en diferents punts de la nostra ciutat.Com a Regi-
dor de Protecció Civil, després de visitar les diferents 
masses forestals del consistori, m’agradaria posar en 
valor les diferents tasques de vigilància, detecció , pre-
venció i intervenció que realitzen diàriament els nos-
tres forestals ADF – Protecció Civil en col·laboració 
amb els Bombers i que s’integren dintre del Pla de Pro-
tecció Civil Municipal de Castelldefels contra els in-
cendis forestals. 
Així mateix, convé destacar el conjunt d’accions infor-
matives, dissuasives i de sensibilització que porten a 
terme diferents agents forestals de la ciutat dintre de 
l’Operatiu Preventiu d’Estiu (OPECIF), adreçades a 
evitar l’inici dels incendis forestals. Un dispositiu que 
s’activa en èpoques de sequera i d’onada de calor per-
manent com la que arrosseguem actualment i que ara 
es troba actiu tots els dies de la setmana en horari d’11 
del matí fins a les 19:30h de la tarda. 
Faig a una crida a tota la població de Castelldefels a se-
guir i extremar totes les mesures de prevenció i d’auto-
protecció que venen recomanades des de l’equip de 
Protecció Civil ADF Castelldefels. Estem en una situa-
ció d’alerta per risc d’incendis forestals i ara més que 
mai, toca ser responsables i respectuosos amb la nostra 
natura que tant ens aporta. Protegim-nos! Bon estiu! 
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